
دوشـنـبه 17 مــهر 1396   شماره 1145
M o n 9 O c t . 2 0 1 7

3

w
w

w
.t

e
ja

ra
to

n
li

n
e

.i
r

به زودي بيشتر مشکلات
 سپرده گذاران آرمان حل مي شود

نماين��ده مردم اه��واز در مجلس، 
ب��ا بيان اين که به زودي از طريق 
موسسه ملل اطلاعيه رسمي اعلام 
مي ش��ود که تا حد زيادي مشکل 
سپرده گذاران موسسه آرمان حل 
خواهد شد، گفت: در حال رايزني 
هس��تيم ت��ا س��قف پرداخت ها و 

جدول زمان بندي مش��خص ش��ود تا تعداد بيش��تري از مردم به 
پولشان برسند.

به گزارش ايسنا، همايون يوسفي، اظهار کرد: امروز با مديرعامل 
موسسه ملل و بانک مرکزي جلسه اي برگزار کرديم و در خصوص 
اين که سقف پرداخت ها به سپرده گذاران افزايش قابل توجهي پيدا 
کند پيگيري هايي انجام گرفت تا جمعيت زيادي بتوانند به پول و 

سپرده خود دست پيدا کنند.
وي افزود: بر روي نحوه پرداخت ها و همچنين سقف پرداختي در 
نظر گرفته شده، به عنوان نماينده مردم صحبت هايي با مديرعامل 
موسس��ه ملل و مديران بانک مرکزي انجام گرفت و قرار اس��ت 
که به زودي از طريق موسس��ه ملل اطلاعيه رس��مي صادر شود تا 
حدود زيادي مشکل سپرده گذاران حل شود. نماينده مردم اهواز در 
مجلس شوراي اسلامي تصريح کرد: آخرين صحبت هايي که امروز 
با مديران بانک مرکزي و مديران موسسه ملل انجام گرفت، قرار 
است جلسات برگزار شده در اين زمينه فردا و پس فردا نيز ادامه پيدا 
کند تا شاهد حل مشکلات مردم باشيم. در اين زمينه نتايج مشخص 
شده جلسات از طريق اطلاعيه رسمي موسسه ملل اعلام خواهد 
شد. يوسفي ادامه داد: در حال رايزني هستيم تا سقف پرداخت ها 
و جدول زمان بندي مش��خص ش��ود تا تعداد بيش��تري از مردم به 
پولشان برسند. وي گفت: اين کار يک کار بزرگ و زمان بر است و 
حل آن به صورت يکجا و يکدفعه ممکن نخواهد بود اما اميدواريم 
با پيش بيني هايي که انجام شده، در اطلاعيه جديدي که از سوي 
موسسه ملل صادر خواهد شد، نظر بيشتر مردم و سپرده گذاران به 

طور ويژه اي جلب شود. 

حمايت بنياد مستضعفان از ۶ هزار 
طرح اشتغالزايي تا ۵ سال آينده

رئيس بنياد مس��تضعفان گفت: توانمندس��ازي نيروي انس��اني 
در روس��تاها و ايجاد بس��تر امن و مناس��ب در اين مناطق مي تواند 
بسياري از مشکلات مملکت را برطرف کند و در اين چارچوب بنياد 
مستضعفان با ارائه تسهيلات مناسب تلاش کرده است. به گزارش 
ايسنا، محمد سعيدي کيا گفت: اکنون براي هر استان ۲۰ ميليارد 
تومان در سال و براي هر طرح ۲ ميليارد تومان در نظر گرفته ايم 
که ارائه اين نوع تسهيلات سه پيش شرط توجيه اقتصادي، ارائه 
تسهيلات لازم و پايش انجام طرح دارد. وي تاکيد کرد: گردشگري، 
کشاورزي، دامداري و حتي صنعتي زمينه هايي هستند که اجراي 
طرح هاي اش��تغالزايي در اين زمينه ها با ارائه تس��هيلات حمايت 
مي شود. وي با اشاره به اجراي طرح ارائه تسهيلات از سال گذشته 
گفت: بنياد مستضعفان هزار و چهارصد ميليارد وام براي اين نوع 
طرحها در نظر گرفته و از سال گذشته تاکنون ۸۵۰ طرح مصوب شده 
که به ۵۶۰ طرح تاکنون ۲۷۰ ميليارد تومان تسهيلات پرداخت شده 
است و ما از تمام فعالان اقتصادي و صاحبان طرح هاي اشتغالزايي 
دعوت مي کنيم با ارائه طرح هاي خود از اين تس��هيلات بهره مند 
ش��وند. س��عيدي کيا ادامه داد: ما قصد داريم در پنج س��ال آينده از ۶ 
هزار طرح اشتغالزايي حمايت مالي کنيم و براي آن نيز توان مالي 
مورد نياز را در نظر گرفتيم. رئيس بنياد مستضعفان به طرح هاي 
مورد حمايت در مناطق ش��مالي اش��اره کرد و گفت: تنها در زمينه 
توليد ماهي هاي خاوياري جهت جلوگيري از انقراض اينگونه آبزيان 
صد طرح ارائه ش��ده که ما تاکنون ۱۱ طرح را تصويب کرده ايم و 
تس��هيلات لازم به آنها ارائه ش��ده و اميدواريم تا س��ه سال آينده به 

اين ۱۰۰ طرح تسهيلات لازم را ارائه کنيم.

۳۶۰هزار بيکار به کشور اضافه شد
مديرکل دفتر سياستگذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعي گفت: حدود ۲۰درصد فارغ التحصيلان بيکارند. به 
گزارش تسنيم، علاءالدين ازوجي اعلام کرد: در يک سال منتهي 
به تابستان امسال يک ميليون و ۲۰۰ هزار نفر وارد عرصه کار شدند 
که ۸4۰ هزار نفر به جمعيت شاغل کشور افزوده شد. وي با بيان 
اينکه حدود ۲۰ درصد جوانان کشور بيکارند، گفت: نرخ بيکاري 
۱۱.۷ درصد معادل سه ميليون و ۱۰۰ هزار نفر است. مديرکل دفتر 
سياستگذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي 
يادآور شد: براي ايجاد يک ميليون شغل در سال نياز به حجم توليد 
ناخالص داخلي حدود 9۰۰ ميليارد دلار داريم. ازوجي گفت: فضاي 
کس��ب و کار کش��ور بايد در جهت افزايش اشتغال بهبود يابد. وي 
افزود: بحث اصلي اشتغال کشور از دوره هاي آموزشي پايين بايد 
آغاز ش��ود زيرا بيش��تر بنگاه هاي ما نيروي کار ديپلم يا فوق ديپلم 
مي خواهند. مديرکل دفتر سياس��تگذاري و توسعه اشتغال وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعي گفت: اشتغال افراد حتماً بايد به صورت 
رسمي باشد و توليدي که در کشور انجام مي شود براي پايدار ماندن 

به توليد جهاني متصل شود.

سرمقاله

اقتصاد نيازمند تصميم گيري هاي راهبردي
ادامه از همین صفحه

... در ح��ال حاض��ر ب��ا گذش��ت بيش ازدو م��اه از آغازبه کار دولت 
دوازدهم استراتژي مشخصي براي اقتصاد هنوز تدوين نشده است و 
برنامه ريزي هاي سليقه اي و جزيره اي را در اين مدت شاهد بوده ايم. 
برنامه هايي که گاهي در برخي موارد دوران دولت هاي نهم و دهم را 
برايمان يادآوري مي کند. بنابراين مادامي که وضع اقتصادي به اين 
روند ادامه يابد نبايد اميد به بهبود اقتصاد و رونق توليد داشت. آنچه که 
بيش از همه در حال حاضر اقتصاد کشور را تهديد مي کند مناسبات 
رانت��ي اس��ت؛ ازاين رو دولتم��ردان بايد با تغيير رويه و ايجاد فضايي 
مناس��ب براي حضور بخش خصوصي مولد اين مناس��بات را بر هم 
بزنند. دولت دوازدهم يا به عبارتي بهتر تيم اقتصادي دولت دوازدهم 
بايد ابتدا با استراتژي مناسب از خام فروشي به سمت توليد محوري 
حرکت کند و در اين راستا بايد اصلاحات ساختاري را در درون اقتصاد 
انجام دهد. به معنايي ديگر بايد رفتارهاي مالي خود را اصلاح کند و 
مادامي که اين رفتارها در دستگاه هاي اجرايي حاکم باشد نبايد انتظار 
رونق توليد را داشت. ايجاد ستادي تصميم ساز و تصميم گير در اين 
زمينه بسيار مهم است چرا که با ايجاد اين نوع ستاد يا تشکل مي توان 
اقتصاد نفتي را به اقتصاد توليد محور متصل کرد. به قول دکتر مومني، 
در حال حاضر به هم ريختگي هاي ناش��ي از فقدان س��تاد حاکميتي 
در درون دولت باعث شده است که در بسياري از مسايل سرنوشت 
ساز، مجريان فاقد صلاحيت کافي، نقش تصميم گير راهبردي را پيدا 
مي کنند و طي ربع قرن گذشته هزينه هاي بسيار سنگيني را در اين 
رابطه کشور پرداخته است. نهايتا اينکه مسئله خام فروشي اشتغال زدا، 
متاسفانه در نظام تصميم گيري و تخصيص منابع ما قباحت خود را از 
دست نداده است. ازاين رو است که اقتصاد کشور نيازمند يک ستاد 
راهبردي اقتصاد است. تشکلي يا اتاق فکري عمل گرايي که بتواند از 

هرگونه به هم ريختگي و نابساماني اقتصاد بکاهد.

پيشخوان

اقتصاد كلان

" مادامي ک��ه دولت در س��اختار نظ��ام مالياتي توآمان با اصلاح نظام 
تجاري و اقتصادي کشور تجديدنظر نکند، نبايد انتظار داشت، منابع 
مالياتي سهم قابل توجهي را در اقتصاد کشور به خود اختصاص داده 
و س��هم نفت را کاهش داد." اين موضوع را دکتر محمود جام س��از، 
کارشناس اقتصادي در گفت وگو با خبرنگار تجارت مطرح مي کند. 
موضوعي که اين روزها در مجلس در حال بررسي است يعني لايحه 
اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده. ديروز عضو کميسيون برنامه و 
بودجه مجلس از دو بخشي شدن نرخ ماليات بر ارزش افزوده و همه 
معافيت ه��اي ماليات��ي بر پايه لايح��ه اصلاح قانون ماليات بر ارزش 

افزوده خبر داده بود.
هادي قوامي، نماينده مردم اسفراين در مجلس در اين باره گفته بود: 
بر اساس لايحه اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده که در مجلس 
ش��وراي اس��لامي در حال بررسي است، قرار است مشکلات اجرايي 
لايحه اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده برطرف شود و به جاي نرخ 
واحد 9 درصدي به نرخ هاي دوگانه تبديل شود. عضو کميسيون برنامه 
و بودج��ه مجل��س افزود: طبق لايحه اصلاح قانون ماليات بر ارزش 
افزوده در صورت تصويب نهايي، نرخ ماليات بر ارزش افزوده به جاي 
نرخ واحد 9 درصد تبديل به دو نرخ ۶ درصد براي کالاهاي اساسي و ۱۲ 
درصد براي کالاهاي غيراساسي مي شود و همه معافيت هاي مالياتي 
در راستاي سياست کاهش اتکاي دولت به نفت برداشته مي شود. وي 
تأکيد کرد: البته هنوز تصميم نهايي گرفته نشده و لايحه ماليات بر 
ارزش اف��زوده در جه��ت دائمي کردن قانون ماليات بر ارزش افزوده و 
رفع مشکلات اجرايي اين قانون در مدت ۱۰ سال اجراي آزمايشي آن 
در همه کميسيون هاي مجلس براي اصلاح قانون در دست بررسي 
قرار دارد. وي افزود: ماليات بر ارزش افزوده گرچه نيمي از درآمدهاي 

مالياتي کشور را تشکيل مي دهد، اما در مرحله اجرا مشکلاتي براي 
کش��ور ايجاد کرده اس��ت و براي بنگاه هاي توليدي ش��رايط سختي 
را فراهم نموده اس��ت. نماينده اس��فراين در مجلس افزود: همچنين 
در جريان بررس��ي لايحه ماليات بر ارزش افزوده قانون ماليات هاي 
مستقيم نيز تغييراتي پيدا مي کند، به عنوان مثال ماليات شرکت ها از 
۲۵ درص��د ب��ه ۲۰ درص��د کاهش پيدا مي کند و نرخ ماليات بر ارزش 
افزوده براي کالاهاي اساسي ۶ درصد و براي ساير کالاها ۱۲ درصد 

در نظر گرفته مي شود. حالا کارشناسان اقتصادي بر اين باورند که اين 
امر مادامي که ساختار نظام جامع مالياتي با توجه به بخش هاي ديگر 
اقتصادي بازنگري نشود نبايد اميدوار بود که ماليات به نوعي سر به 

راه شده و به صورت عادلانه دريافت شود.
دکتر جام ساز در اين باره مي گويد: تصويب اين گونه لوايح و مصوبات 
عمليات��ي نخواه��د ب��ود؛ چرا که در حال حاضر نظ��ام جامع مالياتي از 
مشکلات عديده اي رنج مي برد و شفاف نيست به گونه اي که علاوه 

بر اينکه برخي از نهادها از پرداخت ماليات معاف هستند. از سويي ديگر 
به دليل فقدان ش��فاف س��ازي در نظام مالياتي کش��ور و همچنين نبود 
افزايش در پايه هاي مالياتي، حقوق بگيران و دهک هاي پايين درآمدي 
و در کل مصرف کنندگان عمده پرداختي م اليات را دارند. به گفته اين 
کارشناس اقتصادي، دولت بايد با بازنگري در اين نظام مالياتي از يک 
سو مشوق هايي را براي توليدکنندگان در نظر بگيرد و ازطرفي ديگر 
نيز هزينه مالي و اعتباري را براي توليدکنندگان کاهش دهد. وي گفته 
وي، سيس��تم مالياتي بايد تغيير کند و ماليات هاي مس��تقيم جايگزين 
ماليات هاي غيرمس��تقيم ش��ود که موجب شفافيت درآمدها و افزايش 
درآمد دولت نيزخواهد شد. ازسويي ديگر سيد ابوالفضل موسوي بيوکي، 
نماينده مردم يزد در مجلس دهم، کاهش معافيت هاي مالياتي را مستلزم 
کاهش مواد و قوانين ناکارآمد و کاس��تن از موارد بروکراس��ي دانس��ته و 
مي گويد: اگر به صورت محدود اين معافيت ها کاهش يابند بهتر است. 
وي ب��ه تج��ارت مي گوي��د: با اين روش از هر گونه رانت و انحصار جلو 
گيري خواهد شد. به گفته وي، البته لايحه اي در مجلس در حال بررسي 
است نياز به بررسي بيشتري است و در اين راستا نيازمند کار کارشناسي 
در اين باره است.البته بايد ديد کاهش معافيت هاي مالياتي قرار است 
شامل چه ماليات هايي شود؟  به هر حال دولت با شناسايي بخش هاي 
ماليات گريز و جلوگيري و محدود کردن راه هاي فرار مالياتي و حذف 
معافيت هاي مالياتي از برخي ارگان ها مي تواند درآمد خود را افزايش دهد 
تا بهتر بتواند درآمد و هزينه خود را مديريت کرده و عدالت اجتماعي را 
اجرايي کند. در حالت کلي براي اجراي عدالت اجتماعي، سيستم ماليات 
بايد براساس ميزان درآمد باشد. دولت بايد براي شفافيت اقتصادي و 
شفافيت سيستم مالياتي کشور به صورت کارآمد از صاحبان سرمايه و از 

تمامي کساني که فعاليت اقتصادي دارند، ماليات واقعي اخذ کند.

 »تجارت« در گفتگو با کارشناسان بررسی کرد؛

چالش های لایحه »کاهش معافیت های مالیاتی«

عدم وجود رقابت پذيري معضل اصلي کشور استشرايط سرمايه گذاري در ايران مهياستپرداخت چند مرحله اي سود سهام عدالت قطعي شد
رييس کل سازمان خصوصي سازي از آغاز 
پرداخت چند مرحله اي سود سهام عدالت 
طي چند روز آينده خبر داد. به گزارش مهر، 
پوري حس��يني گفت: شرکتهاي سرمايه 
پذير صورتهاي مالي خود را تيرماه مصوب 

نموده و از اول مرداد تا پايان اسفند ماه فرصت دارند که سود تقسيم 
ش��ده را به حس��اب سازمان خصوصي سازي واريز نمايند و سازمان 
خصوصي سازي با نهايت قدرت و دقت بيش ۵۰۰ ميليارد تومان از 
۳۴۰۰ ميليارد تومان را دريافت کرده است. که اين رقم ۱۵ درصد از 
کل سود سهام مصوب شرکتهاي سرمايه پذير که ناشي از عملکرد 
سالي مالي است، خواهد بود. وي همچنين افزود: بر خلاف تصور ما 
تقسيم سود سهام عدالت چند روزي است به تاخير افتاده و پس از 
هماهنگي هاي لازم با دستگاههاي مربوطه، از چند روز آينده اين 

امر آغازخواهد شد. و مرحله به مرحله سود واريز خواهد شد.

دبي��رکل ات��اق تعاون اي��ران گفت: 
پيچيدگ��ي مق��ررات و ع��دم عدالت 
ماليات��ي ۲ چال��ش ديگ��ر در بخش 
تعاون هس��تند، اما بايد اش��اره کرد که 
عدم عدالت مالياتي موجب مي ش��ود 

که تعاوني ها، بيشتر ماليات پرداخت کنند. به گزارش فارس، 
ماشاءالله عظيمي گفت: شرايط براي سرمايه گذاري در ايران 
از س��وي بخش هايي از اروپا مس��اعد است اما يگانه تهديدي 
ک��ه باي��د مورد نظر ق��رار گيرد، اصلاح مقررات داخلي در اين 
خصوص اس��ت. عظيمي افزود: بررسي ۲8 مؤلفه براي حدود 
۲ ه��زار بن��گاه اقتصادي در آيتم هاي اقتصادي مختلف انجام 
ش��ده اما يک مؤلفه يا چالش و مش��کل براي هر س��ه اتاق 
تعاون، بازرگاني و اصناف مش��ترک بوده اس��ت و آن تأمين 

مالي است.

يک کارشناس حوزه پول و بانک تصريح 
کرد: عدم وجود رقابت در کش��ور يکي از 
مش��کلات ماس��ت لذا در وهله اول بايد 
امنيت سرمايه گذاري در کشور ايجاد شود 
و سپس دست به کارهايي نظير تک نرخي 

شدن ارز بزنيم. عبدالخالق سجادي، درباره موضوع بايدها و نبايدهاي 
حذف ارز مبادله اي با تصريح اينکه ش��روع چنين عملياتي نيازمند 
س��ازماندهي،هماهنگي منظم،جدي و همه جانبه اس��ت اذعان کرد: 
اگر در اين خصوص با برنامه اي منظم پيش نرويم چه بسا محاسن 
موجود پيشين در اين قضيه را هم از دست بدهيم. وي خاطر نشان کرد: 
همه مي دانند نرخ ارز در کشور ما پايين است و نيز براساس تحقيقات 
مشخص شده که لازم است قيمت ارز قريب ۳ برابر افزايش پيدا کند 
اما قضيه اين است که آيا به يکباره مي شود چنين کاري را انجام داد؟و 

آيا با عملي شدن آن کشور دچار مشکلات عديده نخواهد شد؟

معاون اقتصادي رئيس جمهور با اشاره به اينکه امروز 
عده اي در دنيا به دنبال ايجاد تلاطم و التهاب در اقتصاد 
ايران هستند، اظهار کرد: مقصود رييس جمهور آمريکا 
از اينکه مدام عليه برجام سخن مي گويد اين است که 
آرام��ش و ثبات��ي که به وجود آمده را بدون اينکه براي 
او هزينه هاي بين المللي نقض پيمان داش��ته باش��د، بر 
ه��م بزن��د. به گزارش ايس��نا، محمد نهاونديان با بيان 
اينک��ه ه��دف بدخواهان ملت اي��ران التهاب افزايي و 
ايجاد تلاطم در اقتصاد کش��ور اس��ت، تاکيد کرد: اگر 
واقعا دلسوز کشور و مخالف نقشه دشمنان هستيم بايد 

آرامش در بازارهاي کشور را مراقبت کنيم. 
مع��اون اقتص��ادي رئيس جمهور افزود: دش��منان ما 
مي خواهند با هزينه کمتري براي خود به هدف التهاب 
زايي در اقتصاد ايران برس��ند و ما با هوش��ياري نبايد 

اجازه بدهيم که اين اتفاق بيافتد.
 وي ب��ا تاکي��د بر ضرورت انتقال محوري در س��اختار 
اقتص��ادي کش��ور از دول��ت مح��وري ب��ه خصوصي 
مح��وري، گفت: تغيير در س��اختار اقتصاد بدون وجود 

برنامه تحول امکان تحقق ندارد و اين اقدامي نيس��ت 
که در لحظه و تنها با يک تصميم گيري به انجام برسد، 
بلک��ه مديري��ت برنامه اين انتقال محوري از دولتي به 
خصوصي بسيار حائز اهميت است. نهاونديان با اشاره 
ب��ه ع��دم تحق��ق آيين نامه ها و قوانين در نقطه عمل و 
اجرا، خاطرنش��ان کرد: تغيير سيس��تم هاي بروکراسي 
اقتصادي تنها توس��ط دولت امکان پذير نيس��ت و نياز 
به تقسيم کار ملي داشته و اين تغيير ساختار، مشارکت 

همگاني را مي طلبد.

عده اي دنبال ايجاد التهاب در اقتصاد ايران هستند
رئيس کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي گفت 
ک��ه ۶۰۰ ه��زار ميليارد تومان پ��روژه عمراني ناتمام وجود 
دارد ک��ه تکمي��ل آنها در بهترين حالت ۳۰ س��ال به طول 

مي انجامد.
ب��ه گزارش ايس��نا، محمدرضا رضاي��ي کوچي، در جريان 
بررس��ي موض��وع واگذاري طرح ه��اي عمراني به بخش 
خصوص��ي اظه��ار کرد: اين موض��وع يکي از دغدغه هاي 
ش��ما نمايندگان اس��ت، در همه دنيا دولت مسئول خدمات 
زيربناي��ي، ش��بکه هاي ج��اده اي، ارتباط��ات تحقيقات، 
تاسيس��ات دفاعي و پروژه هاي بهداش��ت و مس��کن است 
ام��ا هرج��ا ب��ازاري وجود دارد دولت فضا را در اختيار بخش 

خصوصي قرار مي دهد.
وي ب��ا بي��ان اينکه هم��کاري دولت و بخش خصوصي در 
رش��د اقتصادي تاثيرگذار خواهد بود، گفت: اين همکاري 
در کشور ما به خوبي ديده نمي شود. ما در قانون بودجه 9۶، 
4۱۱ ه��زار ميلي��ارد تومان پروژه تعريف کرديم و مجموعه 
معادل ۶۰۰ هزار ميليارد تومان براي امس��ال و س��ال هاي 
آين��ده مبل��غ تعريف کرديم که در بهترين حالت اتمام آنها 

۳۰ سال به طول مي انجامد آن هم مشروط به اينکه پروژه 
جديدي تعريف نکنيم.

اين نماينده مجلس اضافه کرد: در سال 9۶، ۷۱ هزار ميليارد 
طرح عمراني پيش بيني شده اما در چهار ماهه اول سال تنها 
۱۱۰۰ ميليارد تومان به پروژه هاي عمراني اختصاص يافت 
يعني در چهار ماه 4.۷ درصد و ماهانه ۱.۲ درصد تخصيص 
ريالي داشتيم. که از اين ۱۱۰۰ميليارد 9۶۰ ميليارد به جدول 
متفرقه اختصاص پيدا کرده که شفاف نيست و قدرت چانه 

زني در تامين اعتبار موثر است.

وجود600 هزار میلیارد تومان پروژه عمراني ناتمام 

رئيس سازمان برنامه و بودجه كشور:

لايحه بودجه 97 قبل از 15 آذر تقديم مجلس مي شود
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور گفت: با ش��رايط جديد 
بودجه نويس��ي و جراحي نظام بودجه ريزي که امس��ال توس��ط 
دولت در حال انجام اس��ت، بودجه س��ال ۱۳9۷ پيش از ۱۵ آذر 

به مجلس مي رسد.
به گزارش ايس��نا، محمدباقر نوبخت که در جلس��ه علني روز 
يکشنبه مجلس به منظور گزارشي در خصوص نحوه واگذاري 
طرح هاي عمراني نيمه تمام سخن مي گفت، تصريح کرد: آنچه 
در برنامه ششم تصويب شده در بودجه 9۷ تبلور پيدا مي کند و 
م��ن از نماين��دگان و رئيس مجلس براي همکاري هاي صورت 
گرفته براي جراحي بزرگ بودجه ريزي قدرداني مي کنم و من 
هفت��ه آين��ده گزارش مش��روحي از نحوه نوين بودجه نويس��ي 

ارائه مي کنم.
وي افزود: در خصوص طرح هاي عمراني از 4 هزار و ۱۳۱ پروژه 
به ارزش 4۵ هزار و ۳9۰ ميليارد تومان در دست واگذاري است 
که اين مبلغ، مبلغ سرمايه گذاري اوليه آن برآورد شده و از محل 
اين واگذاري صرفه جويي معادل سالانه 4 هزار و ۳۸۶ ميليارد 
تومان شده و مبلغ کل صرفه جويي به تفکيک پروژه هاي ملي 

و منطقه اي ۶9 هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان است.
نوبخت تصريح کرد: در واگذاري ها از ظرفيت هاي متنوع قانوني 
که در اختيار دولت قرار گرفته، استفاده شد اما هنوز ما نيازمنديم 
ب��راي برخ��ي ديگ��ر از اين ظرفيت ها از مجل��س اجازه قانوني 
بگيري��م. ب��ه همين جهت ما در گ��زارش مکتوب به اين موارد 
اشاره کرديم که هم بايد در بررسي بودجه اعمال شود و هم در 

قوانين مستقلي که تدوين مي شود.
وي افزود: دولت مانند مجلس به درس��تي دريافت کرد که ما 
ب��ا وضعي��ت فعلي اعتبارات عمراني و جاري با توجه به فزاينده 
ب��ودن اعتب��ارات جاري نمي توانيم کاري بکنيم و بخش زيادي 
از اعتبارات عمراني ما نيز در تس��خير اعتبارات جاري اس��ت و 
از بودج��ه ۳۰۶ ه��زار ميليارد توماني که تقديم مجلس کرديم، 
مجل��س هزينه ه��اي ج��اري را ب��ه ۳4۶ هزار ميلي��ارد تومان 

رساند.
وي ادام��ه داد: از ۵۸ ه��زار ميلي��ارد توم��ان اعتب��ارات تملک 
دارايي هاي سرمايه اي بخشي براي طرح هاي عمراني پرداخت 
شد. بخشي از آنها به فروش رسيد که منابع آن به خزانه واريز 

شد و بخش ديگري از آنها از طريق مشارکت بخش خصوصي 
که در قانون بودجه هم دولت به آن مقيد شده، پيش رفته و در 
گزارش مکتوبي که به مجلس ارائه ش��د، در آن آورده ش��د. با 
عنايت به اينکه مجموع منابعي که ما براي طرح هاي عمراني 
داش��تيم و محدوديت هايي در اين بخش داريم تاکنون حدود 
۳۰ ه��زار ميلي��ارد تومان به طرح هاي عمراني بودجه تخصيص 

داديم که ۶ هزار و ۸۰۰ ميليارد تومان آن نقدي بود.
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه تاکيد کرد: ما در واگذاري ها و 
اختص��اص بودجه ها روش هاي مختلف��ي براي ارائه بودجه به 
کار گرفتيم. همچنين به تفکيک اس��تاني و ملي نيز براس��اس 
مصوبات مجلس دقت نظر داشتيم و با توجه به همکاري وزارت 
اقتصاد اميدواريم با سرعت بتوانيم بحث صدور اوراق مشارکت 
طرح ه��ا را ني��ز پي��ش ببريم و آيين نام��ه اين واگذاري ها نيز در 
دولت به تصويب رس��يده و س��ازمان برنامه و بودجه مطالعات 
آن را انجام داده اس��ت و حتما نس��خه اي از آن نيز به مجلس 

تقديم مي شود.
نوبخ��ت ادام��ه داد: ب��ا هم��ه اي��ن توضيحات م��ا در ارتباط با 

برنامه هايي که در حال اجراست چندين موضوع را بايد همزمان 
پيش ببريم و الان که با ش��ما س��خن مي گويم غير از 4 هزار و 
۱۳۱ پروژه ملي و استاني که به شکل هاي مختلف واگذار شده 
و يا مشارکت بخش خصوصي در آن جلب شده ۱4۱۸ طرح نيز 

در دست واگذاري داريم.
وي خاطرنش��ان کرد: از حجم بالاي پروژه هاي اس��تاني و ملي 
دائم شناسايي مي کنيم و در سايت مربوطه اسناد آن را منتشر 
مي کنيم و مقررات آن را نيز در ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
تصويب مي کنيم و براي امسال ۳۸ هزار و ۶۳۷ ميليارد تومان 

براي ۱4۱۸ پروژه پيش بيني کرديم .

معاون نظارتي بانک مركزي مطرح كرد؛

جزئيات تسويه حساب سپرده هاي ۲۰ تا ۲۰۰ ميليون توماني فرشتگان و كاسپين
معاون نظارتي بانک مرکزي نحوه تس��ويه حس��اب با س��پرده 
گذاران تعاوني فرش��تگان و موسس��ه کاس��پين را تشريح کرد 
و از پرداخ��ت س��پرده هاي ت��ا ۲۰، ۵۰، ۱۰۰ و ۲۰۰ ميليوني در 

مراحل بعدي خبر داد.
به گزارش تس��نيم، فرش��اد حيدري درباره رس��يدگي به مسائل 
تعاوني ه��اي اعتب��ار منحل��ه گفت: در خص��وص تعاوني هاي 
غيرمجاز منحل ش��ده خصوصا تعاوني فرش��تگان اقداماتي از 
سوي بانک مرکزي صورت گرفته که بر اين اساس از ارديبهشت 
ماه پرداخت س��پرده س��پرده گذاران موسسه مذکور آغاز شده، و 
در مرحله اول س��پرده، س��پرده گذاراني را که ۱۰ ميليون سپرده 

گذاري کرده بودند، پرداخت شده است.
معاون نظارتي بانک مرکزي افزود: در مراحل بعدي به سپرده 
گذاران تا س��قف ۲۰ ميليون تومان و در مرحله س��وم تا س��قف 
۵۰ ميلي��ون توم��ان و در مرحل��ه چهارم تا ۱۰۰ ميليون تومان و 
در مرحل��ه پنج��م تا مبل��غ ۲۰۰ ميليون تومان پرداخت ها انجام 

مي شود.

وي تصريح کرد: مراحل پرداخت س��پرده هاي مذکور در حال 
انجام بود که تعدادي از سپرده گذاران عمده حساب هاي تعاوني 
فرشتگان و موسسه کاسپين را براساس دستورات قضايي صادره 

از برخي مراجع قضايي مسدود کردند.
حي��دري ادام��ه داد: ب��ا توجه به اينکه وجوه موجود در حس��اب 
موسس��ه کاس��پين متعلق به بانک مرکزي بود اقداماتي صورت 
گرفت و مکاتباتي با رياس��ت قوه قضائيه انجام و خوش��بختانه 
تعدادي از اين حس��اب ها بازگش��ايي ش��ده و در ادامه از مابقي 
حسابها رفع انسداد خواهد شد و عمليات پرداخت مابقي سپرده 
س��پرده گذاران براس��اس برنامه اي که در وب س��ايت موسسه 

کاسپين قرار خواهد گرفت انجام مي شود.
معاون نظارتي بانک مرکزي افزود: در ادامه براي سپرده گذاران 
بالاي ۲۰۰ ميليون تومان تصميم گيري مي شود و از طريق وب 

سايت بانک مرکزي اطلاع رساني انجام مي شود.
همچنين عضو کميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
نيز گفت: تمامي مبالغ خطوط اعتباري که توسط بعضي محاکم 

قوه قضاييه توقيف شده بود، آزاد شده است.
محمدرضا تابش با اش��اره به محورهاي آخرين جلس��ه شوراي 
پول و اعتبار، گفت: در اين جلسه دستورالعمل قوانين و مقررات 

موسسات اعتباري به تصويب رسيد.
عضو ناظر مجلس در ش��وراي پول و اعتبار با بيان اينکه اعضا 
درخصوص بازنگري دس��تورالعمل ناظر بر ضمانت نامه بانکي 
بح��ث و تبادل نظر کردن��د، افزود:نظرات متفاوت درباره نحوه 
ص��دور ضمان��ت نامه و تامين وثايق لازم س��بب ش��د، تا ادامه 

رسيدگي به موضوع در جلسه بعد پيگيري و ادامه يابد.
تابش با اشاره به موضوع اخير موسسات مالي و اعتباري، افزود: 
در اين نشست بحث مفصلي پيرامون چگونگي فعل و انفعالات 
اتف��اق افت��اده در برخي موسس��ات فاقد مجوز و يا داراي مجوز 
انج��ام ش��د و اعضا ديدگاه ه��اي مختلفي را پيرامون چگونگي 
تامين سپرده هاي مردم بيان کردند و همچنين بحث مديريت 
بانک مرکزي در کمک به حل مشکل و اعطاي خطوط اعتباري 

نيز طرح و بررسي شد.

وي يادآور شد: براي نظارت بر فروش مال و املاک و چگونگي 
صرف آن جهت تامين سپرده هاي مردم قرار شد هياتي مرکب 
از نمايندگاني از هيات تصفيه فرشتگان، هيات مديره کاسپين، 
نماينده بانک مرکزي، نماينده دادستاني، نماينده وزارت اقتصاد 

و دو تن از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي تشکيل شود.
عض��و کميس��يون برنام��ه، بودجه و محاس��بات مجلس افزود: 
دادستان کل اعلام کرد با پيگيري هاي انجام شده تمامي مبالغ 
خطوط اعتباري که توسط بعضي محاکم قوه قضاييه توقيف شده 
بود آزاد شود که روند تعيين تکليف سپرده گذاران کاسپين را تا 

سپرده هاي يکصد و دويست ميليون تومان، تسهيل مي کند.
عض��و ناظر مجلس در ش��وراي پ��ول و اعتبار، تصريح کرد: در 
حال حاضر بخشي از سپرده هاي مردم از محل خطوط اعتباري 
ک��ه در قب��ال قيم��ت گذاري و فروش ام��وال و املاک اينگونه 
موسسات اعتباري تامين مي شود، پرداخت و در مراحل بعدي در 
صورت لزوم مجلس و دولت راجع به چگونگي تامين خسارت ها 

تصميم مي گيرند.


